



陳偉文先生  
Mr. Raymond CHAN Wai-Man

榮譽大學院士  
Honorary Fellow of HKUST

As head of one of Hong Kong's most venerated organizations, the Shaw Group of Companies, Mr. Raymond CHAN Wai-Man leads an established and diversified portfolio that spans film and entertainment, property development and investment, hotel management and philanthropy.

A pupil of the Tang King Po Technical School with its pioneering approach to hands-on education, Hong Kong-born Mr. Chan went on to earn two bachelor's degrees in Architecture and Arts from the University of Liverpool in the UK in the 1980s. He credits his time there as nurturing the leadership skills that would eventually enable him to run a multi-disciplinary business.

After graduation Mr. Chan returned to work in Hong Kong as an architect and participated in several property development projects for the Shaw Group. He joined the Group in 1994 after being offered the opportunity to combine his architectural expertise with a lifelong passion for cinema and TV. The opening of Shaw Studios' one-million-square-foot mega studio complex in Tseung Kwan O in 2004 remains one of his proudest achievements. Emphasizing continual upgrades such as the ongoing construction of one of the world's largest Dolby Atmos mixing theatres, Shaw Studios' future vision ensures its place at the forefront of film and digital content production. Films bearing the facility's name have long entertained millions across China, Asia and the world.

Mr. Chan's mentor, the late entertainment mogul Sir Run Run Shaw, instilled in him the philanthropic spirit of "What's taken from the people is best given back to the people". As a result, Mr. Chan always finds time to support worthy causes. In 2012, he accepted Mrs. Mona Shaw's invitation to sit on the Sir Run Run Shaw Charitable Trust's Board of Advisors. When Mrs. Shaw passed away in 2017, Mr. Chan assumed the title of Chairman of the Shaw Foundation Hong Kong (SFHK). He now works closely with Hong Kong, Chinese and international organizations in funding significant projects in three key areas: healthcare, education and the arts.

SFHK's recent support of pioneering research at Peking University's School of Life Science and the development of hospitals in Nanjing and Zhejiang are prime examples of its community work in the Mainland.

陳偉文先生掌舵的邵氏集團，業務涉足電影娛樂、物業發展與投資、酒店管理，以及公益慈善等不同領域，聲名早著，在香港備受敬仰。

陳先生於香港出生，中學就讀於奉行體驗式教育的鄧鏡波工業學校。八十年代，他負笈英國利物浦大學，取得建築學及文學學士學位。留學歲月數載，磨練出他的領導才能，奠下日後管理綜合企業的堅實基礎。

學成後，陳先生回港從事建築行業，期間參與邵氏集團多個物業發展項目。1994年加盟邵氏，讓他將建築專業知識與其素來對影視藝術的熱誠結合，一展所長。由他領導策劃的邵氏影城佔地一百萬平方尺，於2004年在將軍澳落成啟用，至今仍叫他引以自豪。集團不斷尋求進步，如興建全球其中一個最大的杜比全景聲混音影院，讓高瞻遠矚的邵氏至今仍然緊執電影及數碼內容製作牛耳。多年來，邵氏出品的電影打動無數中國、亞洲及世界觀眾，為他們帶來精彩娛樂。

陳先生視已故娛樂事業巨擘邵逸夫爵士為師，深受其「取之於民、用之於民」的行善精神薰陶，施仁善行，絕不推辭。2012年，他應邵方逸華女士邀請，出任邵逸夫慈善信託基金顧問委員會成員；2017年，邵方逸華女士與世長辭後，陳先生接任邵氏基金(香港)有限公司(邵氏基金會)主席，與香港、中國內地及國際機構緊密合作，捐助醫療、教育、藝術三大範疇的大型項目。

邵氏基金會心繫中國內地的慈善工作，善緣廣種，最近資助北京大學生命科學學院開展尖端研究，又捐款於南京及浙江建設及拓展醫院。陳先生及基金會對培育香港人才也不遺餘力，正於西貢籌備興建、獲科大響應的創新學校，將會聚焦科學、科技、工程、人文藝術及數學(STEAM)教育，以扶植新一代科研人才為目標，持續提升香港競爭力。

The development and construction of a pioneering HKUST-supported STEAM school in Sai Kung is yet another way Mr. Chan and the Foundation are helping to nurture the emerging scientific and technological talents Hong Kong needs to sustain its long-term competitiveness.

A Shaw Group philanthropic initiative that proved especially meaningful for Mr. Chan was the donation of HK\$150 million in funding for the University's new multi-purpose Shaw Auditorium. Both an architect and a businessman, Mr. Chan believes that creative thinking is a cornerstone of problem solving and that greater exposure to arts and culture will be of enormous benefit for those studying technology and science. Encouraging all HKUST community members to explore new avenues such as music, literature, and physical performance at the new arts and cultural hub, the Group's sponsorship of the Auditorium is a significant step towards this goal. Scheduled to open in Fall 2021, the cultural icon will also be pivotal in furthering the University's and its surrounding community's humanistic development.

As Chairman of the Shaw Prize Foundation, Mr. Chan takes an active interest in honoring global university researchers whose trailblazing studies are deemed to have significantly advanced science in areas covering Astronomy, Life Science and Medicine, and the Mathematical Sciences. Now in its 20th year, the Shaw Prize has a prominent role in the calendar of leading research institutes around the world and also provides a platform for international academic exchange.

Over the years, Mr. Chan's exemplary leadership has resulted in numerous honorary titles and membership including Trusteeship of Peking University, Honorary Chairman of the Nanjing Medical University Board of Directors, Honorary Chairman of the Sir Run Run Shaw Hospital Advisory Board, School of Medicine, Zhejiang University, member of the Board of Trustees and Board of Directors at Shaw College in CUHK, Hong Kong and Shenzhen, Council Member of the Hong Kong Laureate Forum, and Honorary Fellowship of The Chinese University of Hong Kong.

Our University is proud to salute Mr. Chan for his incalculable contribution to Hong Kong's cultural and commercial landscape. Today's award also reflects his selfless dedication to furthering arts and cultural education at HKUST and generous support of the scientific research that is cementing the Territory's status as an economic powerhouse.

在邵氏集團芸芸善舉中，捐款一億五千萬港元予科大興建多用途的逸夫演藝中心，對陳先生意義尤深。身兼建築師與成功商人，他堅信創意思維乃解難能力的基礎，而文化藝術滋養，可為修讀科學的學生帶來啟迪。邵氏集團解囊資助興建費用，鼓勵科大社群在這個全新的文藝薈萃之地探索音樂、文學、表演等不同世界，正是朝上述目標邁進的重要一步。訂於2021年秋季揭幕的逸夫演藝中心，將成為科大的文化地標，帶動和促進大學及周邊社群的人文發展。

身為邵逸夫獎基金會主席，陳先生事事躬親，勳力表揚在天文學、生命科學與醫學、數學科學三方面取得突破性成果的各地大學科研人員。創立近二十載，邵逸夫獎不僅獲全球頂級研究機構視為盛事，亦為重要的國際學術交流平台。

多年來，陳先生以身垂範，領導才華卓越，榮譽職銜不計其數，如北京大學名譽校董、南京醫科大學名譽董事長、浙江大學附屬邵逸夫醫院發展諮詢委員會榮譽主席、中大逸夫書院校董會成員及中大(深圳)逸夫書院董事會成員、香港桂冠論壇委員會委員，以及香港中文大學榮譽院士。

陳偉文先生對香港的文化及商界貢獻良多，今日之殊榮，充分彰顯其矢志推動科大藝術文化教育的無私奉獻，以及慷慨支持科學研究、鞏固香港經濟活力的博施精神。科大特此予以表揚。